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Zápis z 16. zasedání Monitorovacího výboru IROP 

Datum konání: 
 
13. října 2021, 10:00 hodin 

Místo konání: Klášter Broumov 

Jednání řídil: Ing. Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Zapsala: Ing. Eva Krouželková 

 

Program zasedání 
 

1. Úvodní slovo místopředsedy Monitorovacího výboru IROP    

2. Úvodní slovo zástupce Evropské komise        

3. Projednání programu 16. zasedání Monitorovacího výboru IROP    

4. Informace o stavu realizace programu  

5.  Revize Programového dokumentu IROP v souvislosti s 2. tranší REACT-EU 

6.  Roční komunikační plán IROP pro rok 2022 

7.  Vyhodnocení plnění Evaluačního plánu IROP 

8. Aktualizace Evaluačního plánu IROP  

9. Informace o stavu přípravy IROP 2021 - 2027 

10. Různé 

11.  Závěry z 16. zasedání Monitorovacího výboru IROP 
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Zúčastnění členové, náhradníci a osoby pověřené plnou mocí 
 

Bakičová Hana, Beňák David, Bouška Jiří, Hron Jaromír, Chlupáčová Lucie, Jagošová 
Kristýna, Komoňová Hana, Kocourek Josef, Kramlová Alena, Mazal Rostislav, Mýl Jan, 
Nohelová Kateřina, Rejchrt Karel, Ripka Štěpán, Schönherrová Eva, Šafránek Jiří, Ulrich 
Michal, Vašák Zdeněk 

Zúčastnění hosté 
 

Brodská Jana, Busch Andreas, Daněk Miroslav, Fišerová Martina, Heřmánek Jan, Hlavatá 
Andrea, Hradecký Pavel, Kostohryzová Hana, Krouželková Eva, Lašťovičková Markéta , 
Pekárek Aleš, Pešková Sára, Zítková Daniela, Žiak Miloslav 

Usnesení ze zasedání 
 
Monitorovací výbor Integrovaného regionálního operačního programu (MV IROP) 
 

I. schválil 
a) Program 16. zasedání MV IROP; 
b) Návrh revize Programového dokumentu IROP, verze 2.1, v souvislosti 

s druhou tranší REACT-EU; 
c) Roční komunikační plán IROP 2022; 
d) Aktualizaci Evaluačního plánu IROP; 

 
II. projednal 

a) Informaci o stavu realizace programu; 
o Strategický realizační plán IROP 2022; 

b) Vyhodnocení Ročního komunikačního plánu IROP 2021; 
c) Vyhodnocení plnění Evaluačního plánu IROP; 
d) Informaci o stavu přípravy IROP 2021-2027; 

 
III. vzal na vědomí 

a) Aktualizovaný Harmonogram výzev pro rok 2021; 
 

IV. uložil ŘO IROP 
a) upravit v revizi Programového dokumentu IROP, verze 2.1, finanční 

prostředky a indikátory podle zveřejněné druhé tranše REACT-EU pro ČR; 
b) předložit Evropské komisi bezprostředně po zveřejnění druhé tranše 

REACT-EU revizi Programového dokumentu IROP, verze 2.1. 
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1. Úvodní slovo předsedy Monitorovacího výboru IROP 
 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Přivítal účastníky 16. zasedání MV IROP a zahájil jednání.  

 

2. Úvodní slovo zástupce Evropské komise 
 

Andreas von Busch, Evropská komise 

Poukázal na zatím nejasnou výši druhé alokace druhé tranše REACT-EU, která bude 
k dispozici 18. 10. 2021. Alokace je odhadována ve výši 208 mil. EUR. Po zveřejnění jasné 
výše budou členským státům rozděleny finanční prostředky mimo jiné i dle HDP a 
nezaměstnanosti. Konstatoval, že se vývoj ubírá správným směrem a poukázal na nutnost 
rychlého čerpání. Po první alokaci 834 mil. EUR celkově REACT-EU představuje 47,5 mld., 
kde se jedná o pokrytí problémů v důsledku coronavirové krize. Dále představil nový extranet, 
kam se mohou obracet členské země se svými dotazy a pozval přítomné na Evropský týden 
regionů a měst, který bude probíhat online formou.  

 

3. Projednání programu 16. zasedání Monitorovacího výboru IROP 
 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Představil program 16. zasedání MV IROP a poukázal na nejdůležitější 5. bod jednání – Revize 
Programového dokumentu IROP v souvislosti se zakomponováním 2. tranše prostředků pro 
REACT-EU.  

Dále připomněl, že z minulého monitorovacího výboru vzešel pouze jeden úkol, a to zaslání 
videokonferenčně projednaných materiálů do procedury per rollam, aby byly prokazatelně 
schválené, což se stalo a úkol byl tedy splněn.  

 

4. Informace o stavu realizace programu   
 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Informoval o stavu realizace programu. Celkově shrnul, že program se daří realizovat úspěšně 
a s předstihem. Ke dni zasedání se podařilo vyhlásit 102 výzev pro individuální projekty, 453 
podvýzev ITI a IPRÚ a 1 950 podvýzev MAS. Informoval, že se do výzev přihlásilo celkem 16 
863 žádostí o podporu, z nichž 12 618 v objemu 161,7 mld. Kč se k 1. 10. nacházelo ve stavu 
hodnocení, realizace nebo dokončily svou realizaci. Příjemcům byly dle jeho slov proplaceny 
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prostředky o objemu 80 mld. Kč. Konstatoval, že pravidlo N+3 pro rok 2021 i pro rok 2022 je 
již splněno. Co se týče objemu administrace IROP, tak bylo zkontrolováno a vyhodnoceno 
16 863 podaných žádostí o podporu, vydáno 12 126 rozhodnutí o poskytnutí dotace a 
schváleno 12 903 žádostí o platbu v objemu 81 mld. Kč (příspěvek EU).  

Co se týče budoucího vývoje, čeká ŘO IROP do roku 2023 dokončení administrace výzev 
a projektů REACT-EU i výzev a projektů mimo REACT-EU. Do poloviny roku 2024 musí být 
následně dokončeno proplácení finančních prostředků u stávajících projektů. Očekává se 
proplacení ještě 60 mld. Kč. ŘO IROP se nyní připravuje ukončování programu. Přibližně za 
dva měsíce by měla vzniknout první verze operačního manuálu, podle kterého bude ŘO 
postupovat v novém IROP a nová verze obecných pravidel pro žadatele a pro příjemce. Dále 
by měl být začátkem roku 2022 schválen IROP 2021-2027 a během celé první poloviny roku 
bude vyhlašována jedna až dvě výzvy týdně. Lze proto očekávat velký objem práce, proškolení 
žadatelů, implementační struktury apod. Roky 2024 a 2025 by se již mohly nést ve standardním 
zavedeném režimu. 

 

Aleš Pekárek, ŘO IROP 

Popsal výzvy REACT-EU, které byly vyhlášeny od 1. 4. 2021. Upozornil na chybějící výzvu 
102., kterou nyní ŘO IROP připravuje s Ministerstvem zdravotnictví a měla by být vyhlášena 
do konce října. Jedná se o výzvu na laboratorní kapacity v nemocnicích, což je v podstatě 
znovu reakce na COVID-19. Dále vysvětlil jednotlivé odchylky ve statistických údajích 
jednotlivých výzev a vyjádřil potěšení nad velkým zájmem o mimořádnou alokaci REACT-EU. 
Při této příležitosti připomněl, že všechny projekty v REACT-EU musí být dokončeny do konce 
roku 2023. 

Bližší informace podal k 98. výzvě, v médiích označované jako „klikací“. V rámci ní překročily 
registrované projekty objemem alokaci výzvy za několik sekund a žadatelé si stěžovali na 
netransparentní proces registrace žádostí v MS2014+ nezohledňující skutečný okamžik 
podání. ŘO IROP má zatím k dispozici finance na polovinu podaných žádostí, ale odhaduje se, 
že v průběhu realizace schválených projektů dojde ještě k úsporám, díky kterým bude možné 
zafinancovat i zbylé projekty.  

Do budoucna je třeba se z nastalé situace poučit a eliminovat riziko jejího opakování, zejména 
pomocí následujících nástrojů:  

1. vyhlášení výzvy zároveň se zahájením příjmu žádostí (v případě výzev s neurčitým počtem 
žadatelů), 

2. vyrovnání nabídky a poptávky - nastavení takových limitů na žadatele (pokud je znám jejich 
konkrétní počet), aby v součtu nebyla překročena alokace výzvy, 

3. Regionální akční plány (RAP) – mít jasně dané projekty před vyhlášením výzvy. 
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Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Dodal, že Ministerstvo pro místní rozvoj dodnes čelí předžalobní výzvě Libereckého kraje, kde 
se navrhovatelé domáhají toho, aby byly v rámci výzvy podpořeny všechny projekty. 

 

Aleš Pekárek, ŘO IROP 

Jako protiklad k případu 98. výzvy uvedl příklad 101. výzvy na sociální infrastrukturu se 
smíšenou energetickou účinností, která nezaznamenala mezi potencionálními žadateli příliš 
velký úspěch. Hlavními důvody, proč má výzva nižší naplněnost než ostatní výzvy v REACT-
EU jsou dle ŘO IROP: 

1. Přísná energetická kritéria (např. potřeba žadatele sehnat si energetického specialistu, 
kterých je jen omezené množství), 

2. z pohledu žadatelů velmi přísný materiálně-technický standard pro pobytové služby (zákaz 
WC na chodbě, min. 70 % jednolůžkových pokojů apod.), 

3. očekávání podpory sociálních služeb z Národního plánu obnovy doprovázené informacemi 
na straně žadatelů o tom, že kofinancování může dosáhnout až 100 % (oproti nabízeným 85 % 
z IROP). 

I tato výzva přinesla pro ŘO IROP ponaučení do nového programu – překryvy výzev znamenají 
vzájemnou konkurenci a je potřeba je eliminovat.  

 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Tabulka stavu administrace žádostí interpretovaná místopředsedou MV IROP ukazuje, že 
z celkové alokace programu je 98 % pod právními akty o poskytnutí/převodu podpory, a co se 
týče finančních prostředků proplacených příjemcům, dosahují tyto prostředky 56 % celkové 
alokace. Místopředseda na základě těchto a několika dalších údajů shrnul, že čísla značí 
zdravou kondici programu. Dále konstatoval, že se ŘO IROP v poslední době velmi dobře daří 
predikovat naplňování žádostí o platbu.  

Co se týče přezávazkování v IROP, došlo v roce 2020 k aktivizaci náhradních projektů ve 
vybraných výzvách IROP z předpokládaných úspor vzniklých do konce období. 
Přezávazkování dle očekávání v čase klesá, další náhradníci do programu nejsou vpouštěni 
a ŘO IROP stav průběžně monitoruje. 

Ohledně průměrných úspor projektů jednotlivých SC bylo zmíněno, že největších úspor 
doposud dosahuje specifický cíl 1.1, tedy oblast silnic. Na druhém místě je poté eGovernment 
a na třetím zateplování. Naopak nejmenších úspor bylo dosahováno v územním plánování 
nebo v oblasti kultury. 
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Dále nastínil, čeho se v rámci IROP podařilo dosáhnout. Například v oblasti dopravy se podařilo 
modernizovat velké množství silnic, cyklotras a cyklostezek; bylo pořízeno přes 853 vozidel pro 
veřejnou dopravu a zrealizováno na 60 přestupních terminálů. Nově vybudováno nebo 
zmodernizováno bylo na 131 objektů sloužících složkám IZS, podpořeno bylo 1133 bytů pro 
sociální bydlení, 117 pracovišť sociální péče, 314 mateřských škol a spousta jiných aktivit. 

Další prezentované statistické údaje svědčí o trendu urychlování procesu vyřizování žádostí 
o platbu. V současnosti průměrně trvá vyřídit žádost o platbu 68 pracovních dnů. Grafy dále 
ukazují, že nejčastějšími typy příjemců podpořených žádostí jsou obce s 51 % podpořených 
žádostí. To však neplatí pro objem podpořených žádostí, kde vedou kraje s 35 %. 

V rámci stavu implementace finančního nástroje, byly převedeny dvě tranše v hodnotě 
400 mil. Kč. Celkem bylo přijato 262 žádostí. 

Dále se vyjádřil k externím auditům a kontrolám na IROP, zjištěním a nápravným opatřením. V 
době zasedání probíhalo u ŘO IROP 5 kontrol NKÚ. 

1. Kontrola NKÚ č. 19/10 „Opravy a údržba silničních mostů“ – zaměřena na MMR 
a Ministerstvo dopravy ohledně opravy a údržby silničních mostů. Nebyly zjištěny žádné větší 
komplikace.  

2. Kontrola NKÚ č. 19/19 „peněžní prostředky EU a SR vynakládané na společné vzdělávání 
žáků“ – kontrola MMR a Ministerstva školství zaměřená na společné vzdělávání žáků. NKÚ 
zaznamenal pouze drobné formální nálezy ohledně duplicitního hodnocení kritérií 
a duplicitního započítávání indikátorů. 

3. Kontrola NKÚ č. 20/11 „Výstavba a údržba cyklistické infrastruktury“ – na základě doporučení 
NKÚ byl v IROP 2 navržen nový výsledkový indikátor „Počet uživatelů specializované 
cyklistické infrastruktury za rok“. 

4. Kontrola NKÚ č. 20/19 „Opatření ke snížení energetické náročnosti bytových domů 
podporovaných z IROP a z programu Nová zelená úsporám“ týkající se zateplování. Kontrola 
stále probíhá. 

5. Kontrola NKÚ č. 21/08 „Peněžní prostředky vynakládané na podporu sociálního bydlení 
z IROP“ zahájena 4/21 - Kontrola stále probíhá. 

Dále probíhají:  

• kontrola oblasti ochrany a rozvoje kulturního dědictví. Kontrola NKÚ č. 21/14 „Peněžní 
prostředky IROP určené na podporu prezentace, posílení ochrany a rozvoje kulturního 
dědictví“ zahájena 5/21, 

• kontrola oblasti humanizace psychiatrické péče, která také byla zahájena v květnu 
2021.  Kontrola NKÚ č. 21/17 „Peněžní prostředky státního rozpočtu a Evropské unie 
určené na humanizaci psychiatrické péče“ zahájena 5/21. 
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Audit fungování systému řízení a kontroly č. IROP/2020/S/001 ukončený k listopadu 2020 
prováděný AO došel ke zjištěním se střední mírou závažnosti (zejm. nedodržování lhůt dle OM 
a nedostatečný audit trail). V době zasedání probíhal audit systému č. IROP/2021/S/001. 

Podal zprávu také o celkové chybovosti. Ta za rok 2019 činila po přepočítání na základě nálezů 
Evropského účetního dvora a auditu Evropské komise 1,19 % a za rok 2020 0,48 %. 
Konstatoval tedy, že se míra chybovosti ŘO IROP nachází hluboko pod mírou přirozené 
chybovosti, která činí 2 %. 

Informoval také o stavu administrace integrovaných projektů. Bylo vyhlášeno 453 výzev ITI 
a IPRÚ a proplaceno 4,64 mld. Kč projektům MAS. Zbývá posledních 100,8 mil. Kč volných 
prostředků nad rámec otevřených výzev MAS. Nicméně mezi 180 MAS stále nemají 4 z nich 
vyhlášeny výzvy ani na 70 % celkové alokace. 

Připomněl, že vyhlašování posledních výzev nositelů ITI a IPRÚ, resp. ZS ITI, bylo umožněno 
do 30. 6. 2021 s datem ukončení příjmu žádostí o podporu v MS2014+ nejpozději do konce 
roku 2021 bez možnosti dalšího prodloužení, a také že vyhlašování výzev MAS je umožněno 
nejpozději do 15. listopadu 2021, a to tak, aby datum ukončení příjmu žádostí o podporu v 
MS2014+ bylo nejpozději do 15. prosince 2021 bez možnosti dalšího prodloužení. 

Dále informoval o vlivu pandemie Covid na IROP a o opatřeních v souvislosti s ní 
realizovaných. ŘO IROP reagoval na situaci 7. 4. 2020 vydáním Závazného stanoviska č. 20. 
V rámci něj byly stanoveny podmínky pro schválení ŽoZ na posunutí data ukončení realizace 
projektu za nejzazší termín stanovený výzvou, stanovena povinnost příjemce oznámit 
skutečnost, že dochází k neplnění účelu projektu po určitou část období udržitelnosti (není však 
nutné předkládat ŽoZ, udržitelnost se neprodlužuje, ŘO nestanoví finanční úpravu) a bylo 
umožněno, že při neplnění lhůt (např. pro doplnění žádostí nebo předložení ZoR/ZoU) může 
žadatel jen oznámit důvod manažerovi projektu. 

Během lockdownu probíhala podle místopředsedy MV IROP administrace projektů bez 
omezení (vyjma kontrol na místě, které však bylo možné v některých případech provádět na 
dálku) a ŘO zaznamenal pozitivní odezvu od příjemců. 

Žadatelé řeší v důsledku změn na trhu posuny termínů a navyšování cen. Místopředseda 
potvrdil, že ŘO/ZS budou změny posuzovat individuálně a s maximální tolerancí, ale je nutno 
dodržet ustanovení § 222 ZZVZ a postupovat v souladu s metodickým doporučením gestora 
ZZVZ a ÚOHS. Zde odkázal na portál VZ (www.portal-vz.cz). Pro nezahájená zadávací řízení 
je vhodné v této době vkládat do smluv o dílo inflační doložky (např. dle ceníkových cen RTS, 
URS). K tomuto připravuje gestor ZZVZ doporučení. 

Místopředseda dále popsal aktivity Centra pro regionální rozvoj České republiky v oblasti 
veřejných zakázek. Těmi jsou zejména: poskytování konzultací před zahájením zadávacího 
řízení, preventivní kontroly zakázek před vyhlášením/před podpisem smlouvy, pořádání 
seminářů pro příjemce (prezentace nejčastějších pochybení v oblasti VZ), publikování článků 
v odborných časopisech a na odborných fórech a pořádání kulatých stolů s velkými zadavateli 
/ příjemci v regionech. 
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Nakonec upozornil na vyvěšení tematických factsheetů IROP na stránkách IROP v části 
„Publikace“ -  IROP - Ministerstvo pro místní rozvoj ČR - Publikace (mmr.cz).  

 

Štěpán Ripka, Rada vlády pro NNO 

Ocenil dobré výsledky programu a dotázal se, jaké byly podniknuty nápravné kroky ze strany 
ŘO IROP ohledně medializace problematiky výzev 34 a 35. 

 

Rostislav Mazal, místopředseda ŘO IROP 

Souhlasil, že sociální bydlení přilákalo nadprůměrné množství „spekulantů“. Vysvětlil, že je to 
jediná oblast, kde je prováděna 100 % kontrola na místě. Hovořil o desítkách projektů, kde 
dochází ke krácení a je jim odejmuta část, popřípadě celá dotace. Vysvětlil, že pro ŘO IROP 
je tato situace velkým ponaučením, protože se sociálním bydlením se počítá i v novém 
programovém období. Pochválil také spolupráci s ČSSZ, se kterou ŘO IROP spolupracuje 
ohledně vyžádávání podkladů k jednotlivým osobám. 

 

Aleš Pekárek, ŘO IROP 

Podotkl, že ŘO IROP chce minimalizovat riziko účelových projektů zavedením povinnosti 
neziskových organizací existovat 5 let a musí prokazatelně poskytovat sociální službu 
registrovanou dle zákona. Zaveden bude i povinný souhlas obce.  

 

Rostislav Mazal, ŘO IROP 

Hovořil o problematice souhlasu obce. Vysvětlil důležitost prvotní diskuze žadatele s obcí, aby 
nedošlo k neudělení souhlasu obce, a to jenom z důvodu, že sociální bydlení nechce podpořit.  

 

Andreas von Busch, EK 

Pochválil dobré výsledky implementace a nízkou chybovost i s tak rozsáhlou alokací. Poukázal 
také na kritičnost sociální infrastruktury se zvýšenou energetickou účinností, kde se setkáváme 
s omezenou alokací a problematickou absorpcí čerpání. Poukázal na problematiku konkurence 
s RP a soutěžení příjemců. Pochválil také funkčnost finančního nástroje. Dále nastínil aspekty 
nečerpání (viz problematika spojitosti s energetickou účinností, navyšování cen apod.). Zmínil 
také, že v případě nevyčerpání alokace pro sociální infrastrukturu s energetickou účinností, 
bude v kontextu Green Dealu velmi těžké obhájit případnou realokaci zbylých financí do jiných 
priorit. Dále vyjádřil také pochopení ohledně těžkostí realizace projektů v souvislosti se 
zvyšováním cen. Na druhé straně je IROP dobře fungujícím programem, takže by se ho 
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problematika globální inflace nemusela tak dotknout. V neposlední řadě informoval ŘO o 
důležitosti dobrého mediálního pokrytí aktivit, což je oblast, která Komisi také velmi zajímá. 

 

Rostislav Mazal, místopředseda ŘO IROP 

Vysvětlil, že pokud vedle sebe stojí dotační a úvěrové peníze, tak je o úvěr znatelně menší 
zájem. Dále vyjádřil obavy, že pokud MPSV vyhlásí z NPO výzvu na sociální infrastrukturu, kde 
bude nabízet 100 % kofinancování, tak příjemci využijí spíše tento dotační program, než IROP, 
který jim nabízí pouze 85 %. Finanční prostředky by pak propadly.  

 

Hana Bakičová, Ministerstvo kultury ČR 

Hovořila o problematice nárůstu cen stavebních materiálů a služeb, což se velmi negativně 
promítá do rekonstrukcí památek. Vysvětlila obavu z odstoupení vysoutěženého dodavatele, 
který nebude schopen zakázku za původně vysoutěžené ceny realizovat. S tím by poté 
souviselo nenaplnění cíle a indikátoru. Navrhla možnou velkorysost nebo posunutí termínu 
uznatelnosti nákladů.  

 

Rostislav Mazal, ŘO IROP 

Vysvětlil, že v nařízení uvedený konec roku 2023 je pro ŘO IROP stropem. Vysvětlil, že pokud 
se nezmění legislativa, tak nemůže dojít k progresu.  

 

Andreas von Busch 

Hovořil o problematice časových překryvů při naplňování N+3. Nevýhodou některých členských 
států je, že začaly pozdě se zavedením nového programového období. Některým zemím byla 
také udělena výjimka.  

 

5. Revize Programového dokumentu IROP v souvislosti s 2. tranší REACT-EU 
 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Vysvětlil, že se prostředky REACT-EU uvolňují ve dvou tranších. Jedná se o dodatečné 
prostředky do programů neboli navýšení alokace. Na straně ČR bylo dohodnuto, že finanční 
prostředky budou putovat do IROP na určitá témata. EK napočítává objemy finančních 
prostředků pro jednotlivé členské země na podzim daného roku. V souvislosti s tím bylo nutné 
schválit revizi PD IROP 2.0. 1. tranše je již zacílená. Nyní se čeká na vyjádření EK, která 
rozhodne o výši finančních prostředků ve 2. tranši. Předpokládaná výše 2. tranše je cca 
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208,7 mil. EUR (5,4 mld. Kč). ŘO IROP původně preferoval, aby druhá tranše šla do všech tří 
oblastí a tedy IZS, zdravotnictví a sociální infrastruktura, a to ve stejných proporcích, jak bylo 
schváleno v první tranši. Podotkl, že ale mezitím proběhly samotné výzvy a například sociální 
infrastruktuře se úplně nedaří, tudíž by bylo bezpředmětné tam navyšovat alokaci. 
U zdravotnické záchranné služby a IZS je převis záchranných služeb, nicméně tato oblast bude 
nadále velmi dobře financována z nového programového období. Oproti původnímu návrhu je 
prosazováno, aby se celý objem 2. tranše v REACT-EU (5,4 mld. Kč) využil pro oblast 
zdravotnictví na dofinancování projektů 98. výzvy IROP. Podotkl, že částka nepokryje veškeré 
projekty. S touto problematikou souvisí i úprava cílové hodnoty indikátoru specifického cíle 6.1 
v souvislosti s navýšením alokace a na základě zpřesnění původních odhadů stanovených na 
základě jednotkových cen a konzultací s partnery. 

Dále připomněl dohodu s Ministerstvem zdravotnictví o odebrání oblasti psychiatrické péče a 
zdravotních ústavů ze specifického cíle 6.1, protože tyto oblasti budou podporovány v IROP 
2021–2027. 

Konstatoval, že po dohodě s Ministerstvem zdravotnictví, Centrem pro regionální rozvoj České 
republiky a ŘO IROP bylo dojednáno, že z technické pomoci bude převedeno cca 200 mil. Kč 
také do 98. výzvy.  

Charakterizoval celkové rozdělení obou tranší REACT-EU v IROP, kde je výše alokace 1. 
tranše zhruba 21,7 mld. Kč pro oblast zdravotnictví, IZS, sociální infrastruktury a technické 
pomoci. Výše 2. tranše je tedy 5,4 mld. Kč putující pouze do zdravotnictví. Celková výše 
alokace včetně 1. a 2. tranše je za oblast zdravotnictví 20 mld. Kč, IZS 4 mld. Kč, sociální 
infrastruktura 2 mld. Kč a technická pomoc 30 mil. Kč.  

Poznamenal, že pouze aktivita IZS a sociální infrastruktura se zvýšenou energetickou účinností 
má tzv. příspěvek klimatu, protože pokud by byla celá 2. tranše navedena do zdravotnictví, 
s 0 % klimatickým příspěvkem, tak bychom z původně plánovaných 19 % naší celé alokace na 
klimatickém příspěvku poklesli na 15 %, což je ve srovnání s ostatními zeměmi nežádoucí, ale 
jedná se o situaci, kterou nyní nelze vyřešit lepším způsobem.  

Navrhl, že by MV IROP schválí návrh PD IROP s mandátem úpravy částky a MI podle skutečné 
částky 2. tranše poté, co EK poskytne finální částky 2. tranše pro jednotlivé členské státy. ŘO 
IROP poté zapracuje částku do PD IROP a zašle přes SFC do EK ke schválení. ŘO IROP po 
ujištění od EK, že k návrhu nebudou žádané další připomínky, začne vydávat RoPD dalším 
projektům z 98. výzvy v objemu 2. tranše. EK oficiálně schválí změnu PD IROP.  

  

Andreas von Busch, Evropská komise 

Podotkl, že se nejedná o masivní změnu a jednání o IROP 2 se vedou i paralelně. Navrhovaný 
postup označuje za adekvátní a správný.  

 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Konstatoval, že ŘO IROP velice potěšil dotaz kolegů z Francie, kteří požádali o radu jak na 
rychlejší administraci REACT-EU. 
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Štěpán Ripka, Rada vlády pro NNO 

Požádal o vysvětlení, proč došlo k omezení žádostí na problematiku související 
s psychiatrickou reformou nebo psychiatrickými nemocnicemi.  

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Poznamenal, že se neplánují vyhlašovat nové výzvy a že by ŘO IROP chtěl podpořit primárně 
náhradní projekty z 98. výzvy. Vysvětlil, že tento bod je tam z toho důvodu, že v současné verzi 
PD IROP se tato problematika nevyskytuje. K přidání této aktivity došlo po jednání ŘO IROP 
s Ministerstvem zdravotnictví a Asociací krajů a finanční prostředky, které tam byly namyšlené 
na psychiatrii a zdravotní ústavy, tak byly právě využity k navýšení 98. výzvy.  

 

Hana Bakičová, Ministerstvo kultury 

Předpokládá, že Ministerstvo zdravotnictví má pokrytou absorpční kapacitu i personální 
hledisko, takže to nebude znamenat, že budou mít spoustu nových budov, ale nebudou mít 
zdravotníky. 

 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Vysvětlil, že se ze 75 % jedná o přístrojovou záležitost a nových budov bude minimum. Možný 
nedostatek doktorů a sester nyní bohužel nelze posoudit, ale v případě, že by se tak stalo, tak 
budou kráceni.  

 

6. Roční komunikační plán IROP pro rok 2022 
 

Jana Brodská, ŘO IROP 

Uvedla, že v roce 2022 chce ŘO IROP propagovat úspěšné projekty, výzvy IROP 2021-2027 
(konkrétně budovat absorpční kapacitu a poskytovat informace a přínosy REACT-EU pro 
regionální zdravotnictví, IZS a sociální infrastrukturu). Dále charakterizovala obsah ročního 
komunikačního plánu, který zahrnuje mediální kampaň na REACT-EU, kampaň Direct e-mail, 
sociální sítě, putovní výstava, rozvoj webu, soutěže, tiskové zprávy, snídaně s novináři, výroční 
konference apod. Vyzdvihla hlavního partnera a to Centrum pro regionální rozvoj České 
republiky, mezi jehož komunikační aktivity patří mimo jiné microsite Regiony nás baví, 
Konzultační servis, semináře s workshopy, inzerce v tisku i online, regionální výroční 
konference, web Centra a propagační aktivity ve spolupráci s NPÚ. 

Dále představila predikované náklady na komunikační aktivity ŘO IROP, které se odhadují na 
18 mil. Kč a na komunikační aktivity Centra pro regionální rozvoj České republiky na 
cca 9 mil. Kč. 
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Hana Bakičová, Ministerstvo kultury ČR 

Poděkovala ŘO IROP za spolupráci. 

  

Andrea Hlavatá, Evropská komise 

Vyzdvihla vyváženost ročního komunikačního plánu a dotázala se na datum on-line výroční 
konference.  

 

Jana Brodská, ŘO IROP 

Vysvětlila, že výroční konference je zatím v přípravě, ale že všichni budou včas informováni. 

 

Karel Rejchrt, Svaz měst a obcí 

Dotázal se na vyhodnocení ročního komunikačního plánu a zda se podařilo zacílit na cílové 
skupiny.  

 

Rostislav Mazal, místopředseda ŘO IROP 

Konstatoval, že ŘO IROP dělá pravidelné evaluace dopadu publicity, ve kterých se jedná 
primárně o zjištění povědomí o IROP. Primárně je cílem zvyšování povědomí celkově o 
Evropských fondech, než jenom o IROP, OP JAK apod.  

 

Jana Brodská, ŘO IROP 

Vysvětlila, že dopadu publicity jsou monitorovány a vyhodnocovány pravidelně.  

 

7.  Vyhodnocení plnění Evaluačního plánu IROP 
 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Informoval, že v období od 1. 10. – 30. 8. 2021 bylo v plánu ukončit 2 evaluace a zahájit jednu 
externí a jednu interní evaluaci. Interní evaluace byla nakonec zjednodušena na interní 
analýzu. Dále dvě evaluace na vyhodnocení výzev a procesů hodnocení prioritní osy 1 a 3 byly 
odloženy. Z externí Ex ante evaluace vzešlo 32 doporučení a z toho 17 jich bylo 
implementováno do programového dokumentu IROP 2. Z evaluace integrovaných nástrojů 
vzešlo 13 doporučení, z toho 12 bylo akceptováno a bude zohledněno v novém programovém 
období.  

Konstatoval, že bude zvýšena snaha o širší návaznost s příbuznými operačními programy a 
snížena administrativní zátěž především pro nositele ITI a komunitně vedeného místního 
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rozvoje, konkrétně nositeli administrace projektů bude Centrum pro regionální rozvoj České 
republiky.  

 

        8.   Aktualizace Evaluačního plánu IROP 

 
Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Připomněl posunutí termínu 2 evaluací. Vysvětlil, že aktualizace Evaluačního plánu IROP 
zohledňuje snížení kapacity evaluační jednotky IROP ze 2 FTE na 1 FTE a úpravu 
harmonogramu plánovaných evaluací. V současnosti zapojil ŘO IROP dalšího zaměstnance 
do evaluační činnosti na částečný úvazek a navýšil tak kapacitu EJ IROP na 1,5 FTE.  

Dále vyzdvihl evaluace, u kterých došlo k posunu harmonogramu. Jedná se tedy o „Evaluace 
PO1 a PO3 IROP: Případové studie projektů 1Q“, „Vyhodnocení systému výzev a procesu 
hodnocení projektů IROP“, „Vyhodnocení IT investic v oblasti základního a středního školství“ 
a dále „Vyhodnocování efektivity realizovaných komunikačních nástrojů ŘO IROP II.“ Cílem je, 
aby opravdu všechny končily ve 3. nebo ve 4. kvartálu příštího roku. 

 
Andrea Hlavatá, Evropská komise 
 
Konstatovala, že EK netěší posun v harmonogramu a dotázala se na časový výhled navýšení 
počtu pracovníků do původního stavu. 
 
 
Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 
 
Upozornil na nutnost navýšení kapacity evaluátorů už během první poloviny příštího roku.  
 

9.   Informace o stavu přípravy IROP 2021 – 2027 
 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Informoval o přípravě nového programového období. Došlo k vypořádání připomínek ve 
vnitřním i meziresortním připomínkovém řízením a dále ve dvou kolech připomínek Evropské 
komise. Nyní je prioritou vyjednávání s Evropskou komisí o jednotlivých operačních 
programech a Dohody o partnerství následované formálním připomínkovým řízením a 
schválením programu. Na pomezí října a listopadu by měla být dokončena SEA a dále program 
projednán a schválen vládou, což je nutný krok k předložení programu Evropské komisi. 
V prosinci má být neoficiální jednání Monitorovacího výboru IROP 2021-2027, kde se 
prodiskutují základní dokumenty k hodnotícím kritériím, které musí monitorovacích výbor 
schvalovat. Po schválení programu Evropskou komisí bude svolán řádný Monitorovací výbor 
IROP 2021-2027, kde budou předjednána kritéria, dodiskutována a schválena, což je 
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předpoklad pro vyhlášení výzev (předpoklad 1. čtvrtletí 2022). Ministerstvo pro místní rozvoj 
zašle žádosti na nominace do nového Monitorovacího výboru IROP 2021-2027. 

Dále informoval o největších nesnázích při nastavování programu v mezirezortním 
připomínkovém jednání. Především se jednalo neshody s Ministerstvem životního prostředí 
ohledně pojetí a rozmezí zelené infrastruktury a s Ministerstvem školství ohledně podpory 
školství. 

Informoval také o roadshow po krajských městech a v Praze, kterých se účastnilo 1756 lidí. 
Roadshow se týkalo představení nastavení a zaměření Integrovaných územních investic (ITI). 
Pro velkou úspěšnost a přínos akcí bude nadále Centrum pro regionální rozvoj České republiky 
semináře v obdobném duchu organizovat. Přibližně 22 % veškeré alokace programu bude 
přerozděleno přes ITI. 

Centrum pro regionální rozvoj České republiky vytvořilo Konzultační servis IROP, který bude 
pomáhat žadatelům v zodpovídání dotazů před samotným podáním žádostí, čímž bude 
zajištěna větší konzistentnost odpovědí. Pracovníci Centra pro regionální rozvoj České 
republiky se navíc budou moci doptat na podrobnosti a následně po případné konzultaci zašle 
žadateli oficiální odpověď, která je auditovatelná. 

 

Eva Schönherrová, Česká biskupská konference 

Reportovala závěr jednání s MŠMT o problematice, která byla projednávána na minulém MV 
IROP ohledně nepodpory samostatných vyšších odborných škol. ŘO IROP na předchozím 
jednání monitorovacího výboru vysvětlil, že IROP podporuje pouze regionální školství, ale 
samostatné VOŠ do něj nespadají. ČBK tedy navrhovala, aby tato oblast byla podpořena 
z OP JAK společně s vysokými školami. Závěry ze strany MŠMT resp. poslední reakce 
ministra Plagy byla, že VOŠ jsou regionální školství, tudíž je nelze podporovat z OP JAK 
společně s vysokými školami. Z pohledu ČBK jsou tyto školy tedy diskriminovány a 
nepodpora není odůvodněná.  

 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Konstatoval, že se jedná o novou informaci, se kterou nebyl obeznámen a požádal o doplnění 
dalších informací k této problematice. Dále také vyjádřil případnou podporu zařazení 
samostatných vyšších odborných škol pod program IROP. 

 

Eva Schönherrová, Česká biskupská konference 

Slíbila doložení stanoviska MŠMT, ze kterého jasně vyplývá, že VOŠ patří do regionálního 
školství.  
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Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Poukázal na nutnost debaty s MŠMT a dořešení této problematiky ještě, než návrh doputuje 
na Vládu ČR. 

 

Štěpán Ripka, Rada vlády pro NNO 

Vznesl připomínku k jednáním z přípravných výborů IROP 2021–2027 ohledně 
deinstitucionalizace kojeneckých ústavů, kdy Ministerstvo zdravotnictví bylo proti a téma tak 
bylo uzavřeno. Byla však schválena nová legislativa, která zakazuje umisťování dětí do tří let 
do kojeneckých ústavů. Z tohoto důvodu bude muset proběhnout deinstitucionalizace velmi 
rychle a dá se předpokládat velká absorpční kapacita. 

 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Konstatoval, že byl rychlostí této změny překvapen. V současnosti však nejsou připraveny 
žádné standardy, metodiky, ani mustry a neví se, v jaké fázi připravenosti jsou. Bez těchto 
předpokladů není možné tyto změny financovat. Dále nebude navyšována alokace IROP, 
případná nová aktivita by tak byla na úkor jiných schválených aktivit. Dále vyjádřil snahu o 
získávání informací v této problematice při jednání s Ministerstvem zdravotnictví a její případné 
přidání do aktivit IROP. 

 

Aleš Pekárek, ŘO IROP 

Dále účastník doplnil podobnost u transformace sociálních služeb, která trvá také již několik 
let. 

 

Štěpán Ripka, Rada vlády pro NNO 

Účastník doplnil, že transformace musí proběhnout rychle mezi lety 2025–2028 a legislativa je 
na rozdíl od sociálních služeb jasná. Aby nebylo MMR obviněno z nečinnosti. 

 

Andreas von Busch, Evropská komise 

Konstatoval, že transformační plán musí rozhodně existovat kvůli samotným dopadům a 
financování. Dále konstatoval, že transfer prostředků by měl vést ke zvýšené investici do 
sociální infrastruktury, s ohledem na plánovaný +10% transfer z ESF+. Podotkl také, že 
problematika zařazení samostatných VOŠ by měla být prokonzultována s MŠMT v rámci OP 
JAK. 
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Dále informoval o obavách ohledně voleb do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR a 
formování nové vlády. Především ohledně délky samotného formování a směřování nové vlády 
a jejích připomínek na nově vznikající programy a případné komplikace při schvalování.  

 

10.   Různé  
 

11.   Závěry z 16. zasedání Monitorovacího výboru IROP  
 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP 

Zrekapituloval závěry 16. zasedání MV IROP, který mimo jiné uložil ŘO upravit v revizi PD 
IROP ve verzi 2.1 finanční prostředky a indikátory podle zveřejněné velikosti 2. tranše REACT-
EU pro ČR a následně předložit EK bezprostředně po zveřejnění 2. tranše REACT-EU revizi 
PD IROP ke schválení.  

 

Karel Rejchrt, Svaz měst a obcí ČR 

Přivítal účastníky MV IROP na Broumovsku, poukázal na neblahý stav místní silniční 
infrastruktury a na nutnost využití finančních prostředků.  

 

 

 

 

 

Správnost zápisu ověřila: Mgr. Jana Brodská, vedoucí Oddělení podpory operačních programů 

 

V Praze, dne ………………..     ………………………………… 

 

Zápis schválil: Mgr. Zdeněk Semorád, náměstek pro řízení Sekce evropských a národních 
programů 

 

V Praze, dne ………………..     …………………………………… 
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